

Галищева Наталья Валерьевна

кафедра мировой экономики МГИМО (У) МИД России

Заведующая кафедрой мировой экономики, д.э.н., доцент

Социальные проблемы Индии: специфика и возможности их решения на современном этапе

В докладе представлен анализ социальных проблем Индии на современном этапе, их масштаб и специфические черты, а также возможности их решения в 1990-2010-е гг. – период проведения в Индии либеральных реформ.

Акцентируется внимание на проблеме бедности. Автор отмечает масштаб проблемы, причем как в соответствии с международной, так и национальной статистикой. Приводятся основные меры, предпринимаемые индийским правительством по искоренению бедности в стране. Кроме того, в докладе подчеркивается связь проблемы бедности с другими социальными проблемами Индии – проблемой безработицы, недоедания, низкого уровня развития человеческого потенциала.

Анализируется демографическая проблема в Индии, представлены коэффициенты рождаемости и смертности, их динамика в XX-XXI вв. и причины изменения. Выявлены причины традиционно высокого уровня рождаемости в стране, основные меры по борьбе с перенаселением в соответствии с теоретическими изысканиями индийских экономистов, а также эволюция демографической политики в Индии на государственном уровне.

В заключение представлена индийская концепция устойчивого развития национальной экономики – модель «Керала», истоки ее формирования и ее трансформация в 1990-2010-е гг.

Theses of the report “Social problems of India: the specifics and possibilities of their solution at the present time”

The aim of the report is the analysis of social problems of India at the present time, their estimates and specific characteristics as well as possibilities of their solution during the 1990-2010s, e.g. the period of the liberal reforms.

The author focuses on the problem of poverty, drawing attention to its incidence both according to the international statistics and the national one. The author studies the principal poverty alleviation programmes including the Integrated Rural Development Programme, The National Rural Employment Programme, the Rural Landless Employment Guarantee Programme, Swarnajayanti Gram Swarozgar Yojana and Jawahar Gram Samridhi Yojana. The author draws attention to the connection between poverty and some other social problems in India such as unemployment, undernourishment, poor human resource development.

There is the analysis of the population problem in India in the report. The author presents data on crude birth and death rates, its trends in the XX-XXI centuries, as well as causes of their changes. There is the analysis of causes of the high birth rate in India (both social and economic factors), main remedies for population explosion according to the Indian economists, and the evolution of the Indian population policy in 1947-2010s, including family planning under Five Year Plans.

In the end the author presents the Indian concept of sustainable development of the national economy – the Kerala model, its origin of the development and transformation during the 1990-2010s.